
Abstract 
The present work was designed to investigate relationship of competition 

between the peach fruit fly, Bactrocera zonata and the medfly, Ceratitits capitata 
through  some ecological and biological studies. Field studies indicated that the mean 
monthly CTD of B. zonata was the dominant all over the months of the two seasons 
(2005/2006 and 2006/2007). "March to May" is the most important period of the year in 
which the two fruit flies were apparent in significant rates attacking apricot fruits. The 
effect of weather factors varied either positively or negatively and significantly or 
insignificantly, thus indicating that these weather factors are not entirely the major 
factor that controlling the population fluctuations of both fruit flies.  

Effect of weather factors is  apparent during periods of  critical temperature that 
are not preferable for both fruit flies, particularly that concerned winter months in which 
population of B. zonata reduced to its minimal numbers relatively to the rest of the 
season. Also, during summer months, the both flies were seen to be effected by such 
temperature  increasing over optimal range.  

The female population and infestation rates of B. zonata increase in paralleled 
lines with increasing of fruit total sugars content, the ratio of T.S.S.% of fruit juice and 
pH. Results suggest that the B. zonata seems to attack fruits in the later period of 
maturity stage at least where being in green color stage. The infestation rate is 
gradually increased with fruits being in progressive ripening stage indicting by yellow 
color component raising.  

Concerning biological studies, two larval diets of Awadallah, (1978) and 
Qureshi et. al., (1974) were experimented for rearing both flies. Awadallah, (1978)  
diet was most preferable for rearing larvae of both fruit flies indicating by the lowest 
period of immature stage durations and the highest percentages of survival, 
additionally this diet is economic and practicable for laboratory manipulation. The 
gradual decrease of sugar and yeast quantities by modifying the standard diet that 
based on wheat bran affected significantly the total duration period of immature stages 
and total recovery percentages of B. zonata and C. capitata. Regardless the minimum 
percentages of recovery that resulting from absence of sugar,  C. capitata seems to be 
more tolerant for such absence.  

The results revealed that both of fruit flies have the ability to complete their 
development in early and late mature of mango, guava and navel orange fruits in 
varied rates for each of them. Nature of fruit development maybe also responsible for 
B. zonata and C. capitata succession to complete their growth particularly those fruits 
belonging  the ability to continue development if fruits cut away of the tree in early 
maturity. 

 Effect of food attractant feeding on fecundity and longevity of B. zonata adults 
was studied. The pre-oviposition period, was insignificantly varied (15.80 and 14.80 
days, for flies that fed on food attractant and protein hydrolysate, respectively). The 
ovipositioin period of females that fed on food attractant lasted for 24.80 days, while 
those fed on protein hydrolystae lasted in average of 32.60 days. Significant difference 
was observed between the two types of feeding. The post-oviposition periods were 
significantly varied which averaged 16.40 and 17.20 days for females fed on the food 
attractant and protein hydrolysate, respectively. 

 The longevity of males and females feeding on the food attractant averaged 
59.48 and 63.85 days for male and female, respectively,  and averaged 62.35 and 
67.60 days for those flies feeding on protein hydrolysate. Females that fed on food 
attractant deposit 127.65 eggs/ female with a daily mean of 6.38 egg/ female/ day, 
while those fed on protein hydrolysate deposit  517.35 egg/ female with a daily mean 
of 32.33 egg/ female/ day.  
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The results indicated that the yellow color was the most one for receiving eggs 
followed by green, orange, red and white colors, respectively with significant difference. 
The egg receptacle without smell was the most one for receiving eggs followed by that 
supplied with guava, mango and orange smells, respectively with significant difference. 
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  ستخلصالمُ
 ، وتنѧاول هѧذا   تعد ذبابتا الخوخ وفاآهة البحر الأبيض المتوسط مѧن اخطѧر الآفѧات علѧى ثمѧار الفاآهѧة فѧي مѧصر                    

 تعѧدادهما فѧي محافظѧة الفيѧوم ومحاولѧة لفهѧم تفѧوق ذبابѧة                 تذبѧذب البحث عدداً من الدراسات الايكولوجية والبيولوجيѧة لتتبѧع          
وسѧطات الѧشهرية لمعѧدلات الجѧذب اليѧومي للمѧصائد تفѧوق و سѧيادة تعѧداد ذبابѧة                     أآدت المت ، وقد    الفاآهةذبابة  الخوخ على   

 مѧن أهѧم الفتѧرات    مѧايو  إلѧى تعѧد الفتѧرة مѧن مѧارس     و،  )2007 /2006 و 2005/2006(  الدراسة موسميخلالالخوخ  
 سلباً أو ايجابيا و بمعنوية ماإتباين تأثير العوامل المناخية و .  ثمار المشمشعلى معاً ان تتواجد الذبابتإذعلى مدار الموسم    
م ˚30 > وم ˚15<درجѧѧات الحѧѧرارة الحرجѧѧة  ذات فتѧѧرات الدور العوامѧѧل المناخيѧѧة مѧѧع ارتبѧѧاط ظهѧѧر و و بѧѧدون معنويѧѧة 

  آلا الحشرتين  تكون في صالح هي الدرجات التي لا و
 مѧѧع بعѧѧض الѧѧصفات بةللثمѧѧار المѧѧصا المئويѧѧة  والنѧѧسبإنѧѧاث ذبѧѧابتي الفاآهѧѧة العلاقѧѧة بѧѧين تعѧѧداد  آمѧѧا تمѧѧت دراسѧѧة

المѧواد الѧصلبة   المئويѧة  نѧسبة  ال وpHالمحتѧوى المѧائي و محتѧوى الѧسكر ونѧسبة البѧروتين الكليѧة ودرجѧة         ( للثمار الكيماوية  
 بيّنѧت و .)  الجوافѧة – المѧانجو  -المѧشمش  ( علѧى ثلاثѧة عوائѧل هامѧة     2006 و2005لمدة موسمين متتѧاليين     ) الذائبة الكلية 

 pHيѧةً مѧع الازديѧاد فѧي نѧسبة الѧسكر الكليѧة للثمѧار ودرجѧة                ز بها تѧسير متوا    الإصابةالخوخ ونسبة   الدراسة أن تعداد ذبابة     
درسѧѧت العلاقѧѧة بѧѧين نѧѧسبة الإصѧѧابة بذبابѧѧة الخѧѧوخ     آمѧѧا  .للعѧѧصير  و آѧѧذلك النѧѧسبة المئويѧѧة للمѧѧواد الѧѧصلبة الذائبѧѧة الكليѧѧة     

 النتائج المتحصل عليها أن ذبابة الخѧوخ  أوضحتوين لموسمين متعاقبالنمو للثمار  حلاوالتغيرات في لون الثمار خلال مر 
ويѧزداد   الأخѧضر  من طѧور اآتمѧال النمѧو للثمѧرة حيѧث تكѧون فѧي اللѧون         الأخيرةتبدأ في مهاجمة ثمار الفاآهة في المراحل    

   .معدل الإصابة مع تقدم  الثمرة في النضج وذلك استدلالاً بارتفاع نسبة مكون اللون الأصفر
لتربية يرقات Qureshi et. al., (1974) و  Awadallah, (1978) قيمت بيئتاولوجية في الدراسات البيو

لتربيѧة يرقѧات الѧذبابتين معمليѧاً لكونهѧا أعطѧت        Awadallah, (1978) وانتهѧت الدراسѧة إلѧى أفѧضلية      معمليѧاً  بتينالѧذبا 
مها معملياً وقلѧة التكلفѧة الاقتѧصادية        أقصر فترات نمو و أعلى نسبة تكشف للأطوار الغير آاملة علاوةً على سهولة استخدا             

لبيئѧة القياسѧية فѧي مѧستويات         ا  فѧي  اتهѧا لكميتعѧديل الكميѧات المѧضافة مѧن الѧسكر والخميѧرة خلافѧاً                في دراسѧة مقارنѧة ب      و.لها
مقارنѧة بالمѧستوى القياسѧي    )  جѧم صفر(٪  0و  )  جم 20.75(٪  25و  ) جم41.50(٪  50و  )  جم 62.25(٪  75تدريجية  

 إطالѧة قѧد أدى معنويѧاً الѧى    والخميѧرة  خلѧصت النتѧائج إلѧى أن الانخفѧاض التѧدريجي للѧسكر       قѧد  و)  جѧم 83(للسكر والخميرة   
 عѧن الانخفѧاض    النسب المئوية للتكشف الكلي لكلتا الѧذبابتين ، وبѧصرف النظѧر         انخفاضفترات نمو الأطوار الغير آاملة و     

في النسبة المئوية للتكشف الكلي لذبابة فاآهة البحر المتوسط في البيئة الخالية من السكر فإنها قѧد تبѧدو أآثѧر تحمѧلاً لغيѧاب        
   .السكر

تѧأثير المراحѧل المختلفѧة لنمѧو ثمѧار الفاآهѧة علѧى بعѧض المعѧالم البيولوجيѧة للأطѧوار الغيѧر آاملѧة                  وأآدت دراسѧة    
على قدرة ذبابتي ثمار الخوخ والفاآهة على مواصلة نموهما في ثمار المانجو والجوافѧة والبرتقѧال   اآهة لذبابتي الخوخ والف  

 والمتأخرة في اآتمال نموها في معدلات متباينة ، وقѧد تكѧون طبيعѧة نمѧو الثمѧار عѧاملاً مѧسئولا خѧصوصاً                         ةرة المبكر سُوبا
ن الشجرة  في مرحلة اآتمال النمو مثل المѧانجو والبرتقѧال أبѧو           تلك التي لديها القدرة على استكمال نضجها اذا ما قطعت م          

تحت ظروف الحقѧل بوجѧود الثمѧار المتѧساقطة فѧي       قد تكون عاملاً مساعداً على زيادة تعداد الذباب    الثمار ، مثل هذه     سُرة
 .مرحلة اآتمال النمو

وقѧد   ، قارنѧة مѧع البѧروتين المتحلѧل    معلѧى الجѧاذب الغѧذائي        لذبابѧة الخѧوخ      الكامѧل  للطѧور قد درس تѧأثير التغذيѧة       و
لم تختلف فترة ما قبل وضع البيض معنويѧاً للإنѧاث المغѧذاة علѧى الجѧاذب الغѧذائي مقارنѧة مѧع تلѧك مغѧذاة                       آانت النتيجة أنه    

بينمѧا آѧان هنѧاك اختلافѧاً معنويѧاً فѧي فتѧرة وضѧع البѧيض          . ) يوم على الترتيѧب 14.80 و  15.80 (على البروتين المتحلل    
 يѧوم  مقارنѧة بتلѧك المغѧذاة علѧى البѧروتين              24.80لإناث المغذاة على الجاذب الغذائي في وضѧع البѧيض لمѧدة             حيث ظلت ا  

 و 16.40فѧѧي فترتѧѧي مѧѧا بعѧѧد وضѧѧع البѧѧيض حيѧѧث آانѧѧت وآѧѧذلك الحѧѧال آѧѧان هنѧѧاك فرقѧѧاً معنويѧѧاً ) . يѧѧوم32.60(المتحلѧѧل 
لمغѧѧذاة علѧѧى الجѧѧاذب الغѧѧذائي فѧѧي المتوسѧѧط    ووضѧѧعت الإنѧѧاث ا ، يѧѧوم للإنѧѧاث فѧѧي طريقتѧѧي التغذيѧѧة علѧѧى الترتيѧѧب  17.20

 32.33أنثѧѧى بمعѧѧدل يѧѧومي /  بيѧѧضة 517.35يѧѧوم طيلѧѧة حياتهѧѧا مقابѧѧل /  بيѧѧضة 6.38أنثѧѧى  بمعѧѧدل /  بيѧѧضة 127.65
ولم تختلف النسبة المئوية لفقس البيض الناتج عѧن آلتѧا طريقتѧي التغذيѧة                المغذاة على البروتين المتحلل      للإناثيوم  / بيضة  
 يوم على الترتيب للذآور والإنѧاث  63.85 و 59.48ولم تتأثر مدة الحياة الكلية معنوياً بنوع التغذية حيث آانت         .معنوياً  

 يѧѧوم للѧѧذآور 67.60 و 62.35 طѧѧول العمѧѧرمتوسѧѧط  علѧѧى الترتيѧѧب  للѧѧذباب المغѧѧذى علѧѧى الجѧѧاذب الغѧѧذائي،  بينمѧѧا آѧѧان  
يѧوم للѧذآور والإنѧاث علѧى الترتيѧب           63.85 و   59.48ا آѧان     بينمѧ   علѧى الترتيѧب المغѧذاة علѧى البѧروتين المتحلѧل            والإناث

   . الجاذب الغذائيالمغذاة على
متبوعѧا بѧاللون الأخѧضر  فالبرتقѧالي     لبѧيض  جѧذباً للإنѧاث لوضѧع ا      أآدت الدراسات أن اللون الأصѧفر آѧان الأآثѧر           

ي الأآثѧѧر اسѧѧتقبالاً للبѧѧيض  البѧѧيض الخاليѧѧة مѧѧن أي رائحѧѧة هѧѧوآانѧѧت مѧѧستقبلات . بفѧѧروق معنويѧѧةفѧѧالأحمر وأخيѧѧرا الأبѧѧيض
  .متبوعة بتلك المزودة برائحة الجوافة ثم المانجو وأخيرا البرتقال باختلاف معنوي
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